



CANADA

CONSOLIDATION

CODIFICATION

## Yukon First Nations Self-Government Act

## Loi sur l'autonomie gouvernementale des premières nations du Yukon

S.C. 1994, c. 35

L.C. 1994, ch. 35

Current to April 18, 2022

À jour au 18 avril 2022

Last amended on July 15, 2019

Dernière modification le 15 juillet 2019

---

## OFFICIAL STATUS OF CONSOLIDATIONS

Subsections 31(1) and (2) of the *Legislation Revision and Consolidation Act*, in force on June 1, 2009, provide as follows:

### Published consolidation is evidence

**31 (1)** Every copy of a consolidated statute or consolidated regulation published by the Minister under this Act in either print or electronic form is evidence of that statute or regulation and of its contents and every copy purporting to be published by the Minister is deemed to be so published, unless the contrary is shown.

### Inconsistencies in Acts

**(2)** In the event of an inconsistency between a consolidated statute published by the Minister under this Act and the original statute or a subsequent amendment as certified by the Clerk of the Parliaments under the *Publication of Statutes Act*, the original statute or amendment prevails to the extent of the inconsistency.

## LAYOUT

The notes that appeared in the left or right margins are now in boldface text directly above the provisions to which they relate. They form no part of the enactment, but are inserted for convenience of reference only.

## NOTE

This consolidation is current to April 18, 2022. The last amendments came into force on July 15, 2019. Any amendments that were not in force as of April 18, 2022 are set out at the end of this document under the heading “Amendments Not in Force”.

## CARACTÈRE OFFICIEL DES CODIFICATIONS

Les paragraphes 31(1) et (2) de la *Loi sur la révision et la codification des textes législatifs*, en vigueur le 1<sup>er</sup> juin 2009, prévoient ce qui suit :

### Codifications comme élément de preuve

**31 (1)** Tout exemplaire d'une loi codifiée ou d'un règlement codifié, publié par le ministre en vertu de la présente loi sur support papier ou sur support électronique, fait foi de cette loi ou de ce règlement et de son contenu. Tout exemplaire donné comme publié par le ministre est réputé avoir été ainsi publié, sauf preuve contraire.

### Incompatibilité – lois

**(2)** Les dispositions de la loi d'origine avec ses modifications subséquentes par le greffier des Parlements en vertu de la *Loi sur la publication des lois* l'emportent sur les dispositions incompatibles de la loi codifiée publiée par le ministre en vertu de la présente loi.

## MISE EN PAGE

Les notes apparaissant auparavant dans les marges de droite ou de gauche se retrouvent maintenant en caractères gras juste au-dessus de la disposition à laquelle elles se rattachent. Elles ne font pas partie du texte, n'y figurant qu'à titre de repère ou d'information.

## NOTE

Cette codification est à jour au 18 avril 2022. Les dernières modifications sont entrées en vigueur le 15 juillet 2019. Toutes modifications qui n'étaient pas en vigueur au 18 avril 2022 sont énoncées à la fin de ce document sous le titre « Modifications non en vigueur ».

## TABLE OF PROVISIONS

### An Act respecting self-government for first nations in Yukon

	<b>Short Title</b>
<b>1</b>	Short title
	<b>Interpretation</b>
<b>2</b>	Definitions
<b>3</b>	Conflicts with other Acts
	<b>Purpose and Effect of this Act</b>
<b>4</b>	Purpose
<b>5</b>	First agreements
<b>6</b>	First nation succession
	<b>First Nation Constitutions</b>
<b>7</b>	Capacity of natural person
<b>8</b>	First nation constitution
<b>9</b>	Exercise of powers
	<b>First Nation Laws</b>
<b>10</b>	Register of laws
<b>11</b>	Legislative powers
<b>12</b>	Powers restricted on certain lands
<b>13</b>	Offences
	<b>Administration of Justice</b>
<b>14</b>	Administration of justice
<b>15</b>	Supreme Court of Yukon
	<b>Laws of General Application</b>
<b>16</b>	Application of general laws
<b>17</b>	Indian Act
<b>18</b>	Income Tax Act
<b>18.1</b>	Refund of Goods and Services Tax
<b>19</b>	Yukon enactments

## TABLE ANALYTIQUE

### Loi relative à l'autonomie gouvernementale des premières nations du Yukon

	<b>Titre abrégé</b>
<b>1</b>	Titre abrégé
	<b>Définitions</b>
<b>2</b>	Définitions
<b>3</b>	Incompatibilité
	<b>Portée de la présente loi</b>
<b>4</b>	But de la loi
<b>5</b>	Quatre premiers accords
<b>6</b>	Qualité de successeur
	<b>Constitution de la première nation</b>
<b>7</b>	Capacité
<b>8</b>	Constitution
<b>9</b>	Attributions
	<b>Textes législatifs de la première nation</b>
<b>10</b>	Recueil des textes législatifs
<b>11</b>	Pouvoirs législatifs
<b>12</b>	Pouvoirs conditionnels
<b>13</b>	Pouvoir accessoire de sanctionner
	<b>Administration de la justice</b>
<b>14</b>	Administration de la justice
<b>15</b>	Cour suprême du Yukon
	<b>Lois d'application générale</b>
<b>16</b>	Règles de droit fédérales et territoriales
<b>17</b>	Loi sur les Indiens
<b>18</b>	Loi de l'impôt sur le revenu
<b>18.1</b>	Remboursement de la taxe sur produits et services
<b>19</b>	Lois territoriales

20 Emergencies off settlement land

## Disposition of Reserve Lands

21 Existing reserve lands

22 Application of the Indian Act

22.1 Definitions

## General

23 Conflicts rules

24 Funding agreements

25 Deposit of copies

26 Effect of self-government agreement

27 Consultation

28 Orders and regulations

## Transitional Provisions

29 By-laws remain in force

30 Interim powers of councillors

31 Moneys held for bands by Her Majesty

32 Property of minors and mental incompetents

## Consequential Amendments

## Coming into Force

\*40 Coming into force

## SCHEDULE I

## SCHEDULE II

First Nations Having Self-Government Agreements in Effect

## SCHEDULE III

Legislative Powers

20 Situations d'urgence hors des terres désignées

## Réserves

21 Transfert du droit de propriété

22 Loi sur les Indiens

22.1 Définitions

## Dispositions générales

23 Conflit de lois

24 Accord de financement

25 Publicité

26 Portée de l'accord

27 Consultation

28 Décrets et règlements

## Régime transitoire

29 Règlements administratifs

30 Mandat des conseillers en place

31 Sommes d'argent détenues par Sa Majesté

32 Biens des inaptes et des mineurs

## Modifications corrélatives

## Entrée en vigueur

\*40 Entrée en vigueur

## ANNEXE I

## ANNEXE II

Premières nations visées par un accord en vigueur

## ANNEXE III

Pouvoirs législatifs



S.C. 1994, c. 35

L.C. 1994, ch. 35

## An Act respecting self-government for first nations in Yukon

## Loi relative à l'autonomie gouvernementale des premières nations du Yukon

[Assented to 7th July 1994]

[Sanctionnée le 7 juillet 1994]

### Preamble

WHEREAS representatives of Her Majesty the Queen in right of Canada, the Government of the Yukon Territory and the Council for Yukon Indians signed the Umbrella Final Agreement on May 29, 1993, the provisions of which are intended to be incorporated into final agreements for the settlement of land claims of first nations in Yukon;

WHEREAS the Champagne and Aishihik First Nations, the First Nation of Nacho Nyak Dun, the Teslin Tlingit Council and the Vuntut Gwitchin First Nation have each entered into a final agreement with Her Majesty and the Government of the Yukon Territory, incorporating the provisions of the Umbrella Final Agreement and including provisions specific to each first nation;

WHEREAS those final agreements provide that Her Majesty and the Government of Yukon are to enter into negotiations with those first nations for self-government agreements appropriate to the circumstances of each of them and in accordance with the Constitution of Canada;

WHEREAS self-government agreements have been concluded with those first nations, and have been signed on behalf of each first nation, Her Majesty and the Government of the Yukon Territory;

WHEREAS other first nations of Yukon may conclude self-government agreements;

AND WHEREAS the Government of Canada has undertaken to recommend to Parliament the enactment of legislation to bring self-government agreements into effect;

### Préambule

Attendu :

que les représentants du Conseil des Indiens du Yukon, de Sa Majesté la Reine du chef du Canada et du gouvernement du territoire du Yukon ont signé, le 29 mai 1993, l'accord-cadre dont les dispositions sont destinées à être reprises dans les accords définitifs sur les revendications des premières nations sur des terres du Yukon;

que les premières nations de Champagne et Aishihik, des Gwitchin Vuntut, des Nacho Nyak Dun et le conseil des Tlingits de Teslin ont conclu avec Sa Majesté et le gouvernement du Yukon des accords définitifs contenant, outre les dispositions de l'accord-cadre, des dispositions particulières à chacune de ces premières nations;

que ces accords définitifs font état de l'engagement de la part de Sa Majesté, du gouvernement du Yukon et de ces premières nations à négocier des accords sur l'autonomie gouvernementale adaptés à la situation de chacune de ces premières nations et conformes à la Constitution du Canada;

que les représentants de ces premières nations ont conclu de tels accords avec Sa Majesté et le gouvernement du Yukon;

que les autres premières nations du Yukon peuvent aussi conclure des accords sur leur autonomie gouvernementale;

que le gouvernement du Canada s'est engagé à recommander l'adoption par le Parlement de mesures législatives propres à donner effet aux accords sur l'autonomie gouvernementale,